
Učiteljska organizacija 
v banovini Hrvatski 

Zadnja številka »Hrvatskega učiteljskega 
doma« z dne 29. februarja prinaša obširno 
poročilo o likvidaciji JUU na teritoriju bano
vine Hrvatske in o obnovitvi »Saveza hrvat
skih učiteljskih društev«. Iz poročila prina
šamo brez komentarja nastopno: 

V času, ko se je vršila zadnja likvidacij
ska skupščina JUU, sta se sestala na skupno 
konferenco poslednji odbor Saveza hrvatskih 
učiteljskih društev, ki je bil po sili uradniške
ga zakona 1. 1931. razpuščen, in odbor, ki je 
izvršil likvidacijo »Saveza«. Konferenci je 
predsedoval poslednji predsednik Saveza Ivan 
Tomašič. Ta je v svojem govoru omenil, da 
so bivši člani Saveza od leta 1931. do danes 
stali na stališču, da nobena sila ni prekinila 
njihovega članstva niti po prisilni likvidaciji, 
da je Savez vedno obstojal in sedaj samo s 
svojim delom nadaljuje. Likvidacijski odbor, 
izvoljen na likvidacijski skupščini Saveza 1. 
1931., je ugotovil, da je svojega delovanja se
daj razrešen, označil je stanje, obstoječe po 
1. 1931., za protizakonito, proglasil to stanje za 
likvidirano in vrnil svoje posle zadnjemu odbo
ru Saveza, ki je takoj prevzel svoje funkcije. 

Medtem se je v isti zgradbi, a v drugem 
prostoru bližala svojemu zaključku likvida
cijska skupščina JUU sekcije za savsko in pri
morska banovino. Vodil jo je Franjo Mari
nič, predsednik sekcije za savsko banovino. 
V uvodu svojega govora je navedel, da se je 
skupščina sestala, da kot edini merodajni fo
rum sklepa o predlogih za likvidacijo celo
kupnega Jugoslovenskega učiteljskega udruže
nja in da kot taka odloči tudi o nadaljnji 
usodi JUU — sekcije za savsko in primorsko 
banovino. Dalje pravi, da proslavlja hrvatsko 
učiteljstvo z dnevom likvidacije JUU trenu
tek obnovitve in preporoda hrvatskega uči
teljstva. »S tem trenutkom,« je rekel »odkla
damo z aktom likvidacije JUU težko masko, 
jugoslovensko ime, ki ga je proti prepričanju 
in volji hrvatskega učiteljstva vsilil naši orga
nizaciji diktatorski beograjski režim.« Nato 
je prešel na historiat hrvatskega učiteljstva 
in njegovih borb, pri čemer posebej omenja 
Gligorija Čikaro. Za tem preide na razmerje 
do srbskih učiteljev, ki so se skupno s hrvat
skimi učitelji borili proti diktatorskim strem
ljenjem, omenja glavno skupščino v Banja 
Luki in pravi, da je ta skupščina vzrok, da so 
bile prekinjene vse zveze s centralno upravo 
JUU, posledica tega pa da je, da so se hr
vatski učitelji odločili za likvidacijo in ne za 
reorganizacijo JUU. Vendar pa hrvatsko uči
tejstvo zaradi tega ne goji nobene mržnje do 
srbskega in slovenskega učiteljstva, marveč 
zahteva samo svojo narodno organizacijo, v 
kateri bo moglo razviti svoje moči. 

Po izvršeni verifikaciji je skupščina skle
nila izstop sekcije za savsko banovino z vse
mi društvi iz JUU, nato pa likvidacijo JUU. 

Likvidacijo samo bo dokončno izvedel pose
ben likvidacijski odbor. Pred zaključkom je 
govoril še bivši predsednik sekcije JUU Za
greb, Franjo Marinič, ki je dejal, da hrvatski 
učitelji niso izgubili zveze s svojimi brati in 
tovariši izven banovine. Pokaže na potrebo 
skupne organizacije za vso državo in zaklju
čuje skupščino z apelom, naj člani vse tisto, 
kar so se dobrega naučili v prisilni organiza
ciji, kakor naziva JUU, t. j . duh sloge, soli
darnosti in ljubezni, prenesejo tudi v novo 
organizacijo. 

Po zaključeni likvidacijski skupščini JUU 
se je začela skupščina SHUD, s katero je 
Savez obnovil svoje delo. Vodil jo je pred
sednik SHUD Ivan Tomašič. V svojem govoru 
pravi, da je končno prišel čas, ki ga je hrv. 
učiteljstvo težko pričakovalo, da začne SHUD 
po devetih letih nasilnega prestanka zopet z 
delom. Nato obširno prikazuje pomembnost 
dneva, izreče pozdrave voditeljem hrv. naro
da in hrv. šolstva ter objasnjuje, zakaj je do
šlo do obnovitve starega saveza. Del tega 
njegovega govora se glasi dobesedno: »Naš 
Savez, ki je deloval 46 let s tako velikim uspe
hom, ima odlično tradicijo. Ta tradicija nam 
je sveta in ljuba in mi, predstavniki te tradi
cije, jo prenašamo sedaj na vas radi tega, da 
bo očuvana kontinuteta, ki je potrebna pri 
vsakem solidnem ustvarjanju in delu, kajti 
vemo, da so resnične besede pesnika Prerado
viča: »Na prošlosti se gradi bodočnost«. — 
Dalje: V glavnem smo morali obdržati struk
turo poročil starega Saveza. Za to smo imeli 
velike razloge. Prvič — iz pietete do onih 
velikanov, ki so to društvo desetletja vodili. 
Drugič — da očuvamo tradicije in ideale in 
da jih prenesemo na mlada pokolenja. Tre
tjič — obstoja še ena važna stvar, in to je: 
naš Savez ima svojo veliko imovino, zbrano 
na tak požrtvovalen način, da se moramo ču
diti. To imovino je treba takoj postaviti v 
službo njenemu pravemu namenu in jo izro
čiti onemu, čigar taktična lastnina je bila, in 
ki mu je bila le pod silo razmer odvzeta. — 
Danes ste omogočili izvršitev te namere s 
svojo premišljeno in dostojno zahtevo. To 
vstvariti pa je naloga te nove uprave. To pa 
more uprava storiti samo, če se kontinuiteta 
ne prekine in ne nastane neka popolnoma no
va organizacija. Sedaj je to prav ista organi
zacija, ki je imela to imovino.« V teku na
daljnjega govora je predsednik SHUD govo
ril o nalogah hrvatskega sabora, o pravilih 
SHUD in o duhu organizacije in orisal 
strukturo Saveza. Svoj govor je zaključil z 
apelom na učiteljstvo, ki naj sodeluje v Sa
vezu ravno tako neumorno in požrtvovalno, 
kakor je delovalo doslej v JUU. 

Po sprejetju pravil in pristopu članov so 
sledile volitve. Za predsednika je bil izvoljen 
stari predsednik SHUD Ivan Tomašič. 


